
General-major Svetko Kova~, na~elnik Vojnobezbednosne agencije, penzionisan
je 6. oktobra, a odlukom Saveta ministara SCG, 7. oktobra imenovan na istu
du`nost. Takvo kadrovsko re{ewe znak je kontinuiteta reformi sektora
bezbednosti, zapo~etih 2002. godine dono{ewem Zakona o slu`bama
bezbednosti i nastavqenih tempom br`im od planiranog, tako da }e zamisao
biti realizovana i pre zacrtanog roka 2010. godine. [ta je ciq i su{tina 
tih reformi, koja su najinteresantnija re{ewa ponu|ena u predlogu novog
zakona, kako se odvija proces civilne kontrole, pitawa su za prvog ~oveka
slu`be koja raspola`e i saznawima iz najnovijih afera o nabavkama opreme
za Vojsku, o pogibijama vojnika, potrazi za ha{kim optu`enicima...
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N
ovi Zakon o slu`bama bezbednosti okvir je i osnov daqe
reforme sektora bezbednosti. Prethodni zakon iz 2002.
godine zna~io je veliku prekretnicu u tom procesu. Koje su
bile najva`nije novine tog zakona?
– Zakon o slu`bama bezbednosti iz jula 2002. godine bio

je polazna osnova i jedan od stubova reformi. Wime su stvore-
ni uslovi za su{tinske promene, a posebno su zna~ajna ~etiri
elementa. Prvi, izdvajawe vojnih slu`bi iz General{taba i
prepot~iwavawe Savetu ministara, odnosno Ministarstvu od-
brane. Zatim, prvi put je uve-
deno da se posebne metode i
sredstva rada primewuju is-
kqu~ivo po odluci suda, za
razliku od ranijih re{ewa
prema kojima su to odobravali
na~elnik General{taba, odno-
sno ministar odbrane. Tre}e,
uvedeni su veoma jasni i izu-
zetno strogi mehanizmi kon-
trole i nadzora nad slu`bama
bezbednosti, i ~etvrto, raz-
dvojene su vojnopolicijska i
kontraobave{tajna funkcija.

Kako izgleda Slu`ba da-
nas u odnosu na prethodne
decenije kada je bila jo{
skrivenija od o~iju javno-
sti. [ta se su{tinski
promenilo?
– Reforme podrazumevaju

su{tinske promene koje se ne
mogu izvesti za kratak period.
Projektovali smo da reforme
vojne slu`be bezbednosti traju
od 2002. do 2010. godine. U okviru tog perioda definisane su
~etiri faze, a u okviru wih operacionalizovani konkretni ko-
raci i zadaci.

Reformski proces od 2002. do sada bio je usmeren na im-
plementaciju  novih zakonskih re{ewa. Krajem 2003. godine
promovisana je Vojnobezbednosna agencija, koja nije bila no-
vost samo po nazivu nego i po su{tini. Uspostavqena je potpuno
nova organizacija i u~iweni su zna~ajni koraci u reformi qud-
skih i materijalnih resursa slu`bi. U odnosu na zacrtane ci-
qeve pojedinih faza reforme mo`emo biti izuzetno zadovoqni
i sigurni da }emo ostvariti krajwi ciq, a to je stvarawe sa-
vremene, relevantne i efikasne slu`be koja }e se uklapati u
evropske i svetske standarde.

Za razliku od ranijeg perioda sada imamo razvijene meha-
nizme koji omogu}avaju da javnost ostvaruje uvid u rad slu`bi i
onemogu}avaju ili svode na najmawu meru mogu}nost wihovih
zloupotreba.

Otkuda potreba za novim zakonom o slu`bama bezbedno-
sti? Koji su ciqevi wegovog dono{ewa?
– Dono{ewem Ustavne poveqe i Zakona za sprovo|ewe

Ustavne poveqe dr`avne zajednice Srbija i Crna Gora, Zakon o
slu`bama bezbednosti iz 2002. godine nije se uklapao u novi
pravni ambijent, posebno zbog ~iwenice da dr`ave ~lanice bez-
bednost kao funkciju nisu poverile dr`avnoj zajednici nego dr-
`avama ~lanicama. Drugi razlog je ukidawe vojnog pravosu|a
koje je odobravalo primenu posebnih metoda i sredstava rada i

~ije su nadle`nosti prenete na civilno pravosu|e. Slede}e,
znatno su promewene pretwe bezbednosti i na~ini wihove pre-
vencije i spre~avawa i zbog toga se ukazala potreba precizni-
jeg definisawa i jasnijeg razgrani~ewa nadle`nosti i zadataka
izme|u Vojnobezbednosne i Vojnoobave{tajne agencije, te izme-
|u Vojnobezbednosne agencije i vojne policije.

Iz ovoga proizilaze i ciqevi koji se `ele posti}i dono-
{ewem novog zakona. To su jasno definisane nadle`nosti, za-
daci i odgovornosti slu`bi bezbednosti u skladu sa savreme-
nim pretwama bezbednosti, stvarawe uslova za integraciju u
me|unarodnu bezbednosnu zajednicu, uspostavqawe ravnote`e
izme|u primene posebnih metoda i sredstava rada, s jedne, i
po{tovawa qudskih prava i sloboda, s druge strane, te depoli-
tizacija i po{tovawe principa i mehanizama demokratske ci-

vilne kontrole.
Zavr{ena je javna rasprava o
Nacrtu novog zakona. Koje su
dileme bile  glavne i kako su
razre{ene?

– Jedna od prvih dilema bio
je pravni osnov za dono{ewe
zakona kojim bi se uredilo
funkcionisawe slu`bi bezbed-
nosti. Ve} je re~eno da bezbed-
nost nije predvi|ena kao nadle-
`nost dr`avne zajednice. Me|u-
tim, vojna pitawa i odbrana su
u iskqu~ivoj nadle`nosti dr-
`avne zajednice, a odbrana ob-
uhvata i poslove koji se odnose
na bezbednost od zna~aja za od-
branu zemqe. Zbog toga smatra-
mo da je Ustavna poveqa osnov
za dono{ewe Zakona o slu`ba-
ma bezbednosti dr`avne zajed-
nice Srbija i Crna Gora. Po-
stoje i mi{qewa da se rad voj-
nih slu`bi reguli{e u okviru
Zakona o odbrani ili Zakona o

Vojsci. Mi mislimo da to treba da bude poseban zakon, a napo-
miwem da je u svim demokratskim zemqama rad obave{tajnih i
bezbednosnih slu`bi, koje raspola`u osetqivim ovla{}ewima,
regulisan na taj na~in.

U vezi sa prethodnom dilemom je i pitawe da li vojne slu-
`be bezbednosti treba da budu u sastavu Saveta ministara ili
Ministarstva odbrane. Na{ stav je da budu u okviru Ministar-
stva odbrane, a kona~nu odluku da}e nadle`ni organi u okviru
procedure usvajawa ovog zakona.

Bilo je i drugih dilema, koje su otklowene pre ili posle
javne rasprave, a posebno je zna~ajno uskla|ivawe odredaba
Zakona sa Poveqom o qudskim i mawinskim pravima i gra|an-
skim slobodama, ~emu su mnogo doprineli predstavnici nevla-
dinih organizacija, Oebsa, te predstavnici drugih organizaci-
ja i institucija dr`avne zajednice i dr`ava ~lanica.

Po{to dr`ave ~lanice bezbednost kao funkciju nisu pove-
rile dr`avnoj zajednici, kakve posledice u praksi donosi
takva odluka?
– Na nivou dr`avne zajednice ne postoji jedinstven sistem

bezbednosti, iako postoje obave{tajne i bezbednosne slu`be i
na nivou dr`avne zajednice i na nivou dr`ava ~lanica. Na ni-
vou dr`avne zajednice dve su u Ministarstvu odbrane i dve u
Ministarstvu spoqnih poslova, a u republikama po jedna slu-
`ba. Uva`avaju}i specifi~nost dr`avne zajednice i wenog funk-
cionisawa u nacrtu zakona data je mogu}nost da Savet minista-
ra mo`e obrazovati posebno telo za koordinaciju rada slu`bi,
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KRIMINAL U VOJSCI?
Kriminala, kao {to se vidi, u Vojsci ima. To je pr-

venstveno posledica nedovoqne prevencije, odnosno ne-
dovoqno razvijenih mehanizama spre~avawa. Zbog toga je
potrebno preispitati zakonsku i podzakonsku regulativu,
poo{triti mehanizme kontrole u organima koji se bave
poslovima nabavke i prometom nepokretnosti, kao i
pove}ati efikasnost rada VBA i vojne policije na otkri-
vawu i spre~avawu kriminalne delatnosti. 

Sigurno je da se prostor kriminalu su`ava, a uspo-
stavqawem kompletnog sistema to }e prakti~no biti one-
mogu}eno.

AFERE?
Vojnobezbednosna agencija se bavila prikupqawem

podataka o svim aktuelnim nabavkama u Vojsci, kao na
primer u takozvanoj aferi ”Pancir”, u kojoj smo imali
korektnu saradwu i zajedni~ko anga`ovawe sa Upravom za
borbu protiv organizovanog kriminala. Obra|eni po-
daci dostavqeni su nadle`nim organima. 



~ime bi pove}ali racional-
nost i efikasnost anga`ovawa. 

Kakva je pozicija VBA u
odnosu na parlamentarnu
kontrolu s jedne strane i
funkcionisawe u okviru
Ministarstva odbrane s
druge strane? Kako se ta
kontrola ostvaruje i ko
ima kakve nadle`nosti?
– Kontrola i nadzor slu-

`bi bezbednosti razra|eni su
u Zakonu od 2002. godine, a de-
limi~no konkretizovana i una-
pre|ena Nacrtom novog zakona.

Kontrolu vr{e zakono-
davna, izvr{na i sudska vlast,
preko zakonom definisanih
mehanizama. Parlamentarna
vlast ima Komisiju za kontro-
lu slu`bi, koja ima izuzetno
velika ovla{}ewa, izvr{na
vlast ima generalnog inspek-
tora i ministra odbrane, od-
nosno pomo}nika ministra od-
brane za obave{tajno-bezbed-
nosne poslove. Sudska vlast
kontrolu ostvaruje odobrava-
wem posebnih metoda i sred-
stava i ostvarivawem potpu-
nog uvida u rezultate primene.

Vojnobezbednosna agenci-
ja u potpunosti podr`ava i pru-
`a punu pomo} funkcionisawu
svih mehanizama kontrole.
Potpuna, kompetentna i na za-
konu zasnovana kontrola daje
legitimitet radu slu`be i {ti-
ti je od neosnovanih napada.

Kojim mehanizmima jav-
nost kontroli{e slu`bu i
koliko smo u tome otvore-
ni u pore|ewu sa drugima?
– Kontrola koju sprovodi

javnost regulisana je prethod-
nim zakonom, a Nacrtom novog
zakona data je mogu}nost da
slu`be mogu neposredno oba-
ve{tavati javnost o svom radu
za razliku od dosada{weg na-
~ina posredstvom organa koji-
ma dostavqaju izve{taje. U razradi ovih mehanizama kori{}e-
na su iskustva slu`bi demokratski razvijenih zemaqa i zemaqa
u tranziciji. Dakle, mehanizmi demokratskih zemaqa ugra|eni
su u Nacrt novog zakona. 

Kako se ostvaruje unutra{wa kontrola rada VBA?
– Pored svih navedenih mehanizama, rukovodilac slu`be u

okviru Uprave VBA ima posebno telo koje se bavi unutra{wom
kontrolom rada slu`be i nadle`no je za razja{wavawe eventu-
alnih zloupotreba od pripadnika slu`be, wihove politi~ke,
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INTERVJU

ideolo{ke i interesne neu-
tralnosti. Unutra{wa kontro-
la rada slu`be ostvaruje se i
kontrolom kao funkcijom ruko-
vo|ewa.
Da li su u potrebnoj meri raz-
dvojene nadle`nosti i zadaci
Vojnobezbednosne i Vojnooba-
ve{tajne agencije? Opre~na su
mi{qewa i o kontraobave-
{tajnoj za{titi Vojnoobave-
{tajne agencije. Va{e mi{qe-
we o tome?

– Nacrtom novog zakona ova
materija je u potpunosti ure|e-
na. Na~elno, VOA je nadle`na
za spoqna, a VBA za unutra{wa
ugro`avawa sistema odbrane.
Po{to je to ~esto isprepletano,
obave{tajno-bezbednosni sek-
tor koordini{e i uskla|uje rad
i to odli~no funkcioni{e. Re-
forme obeju agencija idu u prav-
cu wihovog spajawa i funkcio-
nisawa jedinstvene obave{taj-
no-bezbednosne slu`be, {to }e
biti zavr{eno do 2010. godine.

Vojnobezbednosna agencija
je nadle`na za kontraobave-

{tajnu za{titu sistema odbrane, ukqu~uju}i i VOA. Od 2005.
do 2010. godine integrisa}e se neke funkcije VBA i VOA i sa-
mim tim nesta}e dileme koje su postojale prilikom izrade Na-
crta novog zakona.

Da li je Nacrtom zakona predvi|ena za{tita klasifikova-
nih podataka?
– Jedna od nadle`nosti VBA, koja je predvi|ena novim za-

konom, upravo je za{tita klasifikovanih podataka ukqu~uju}i
wihovu obradu, ~uvawe i prenos savremenim komunikacionim i

PRVI
Ima jedna lepa re~ koja prati karijeru generala

Svetka Kova~a. 
Prvi.
Bio je prvi u rangu na smeru oklopne jedinice na Vojnoj

akademiji, zatim prvi na takmi~ewu tenkovskih posada u on-
da{woj velikoj JNA, prvi u rangu u {koli bezbednosti i opet
prvi u rangu u 45 klasi [kole nacionalne odbrane. Prvi je
na~elnik Vojnobezbednosne agencije, najpre kao oficir, a
sada je prvi wen na~elnik iz civilstva.

– Po{tovawe zakonitosti, profesionalizam i uva-
`avawe timskog rada osnovni su principi kojima sam se
rukovodio u svom radu – kratko je obja{wewe tog uspeha. 

Iako se ~etvrt veka bavi specifi~nim poslom, sma-
tra da nema neprijateqa i `ivi normalno, bez ikakvih
posebnih mera obezbe|ewa. Radi naporno i danas, a od-
mara se uz sport, stoni tenis, plivawe i ranije xudo. 

Najlep{i su trenuci u krugu porodice. Suprugu Borku
zna jo{ iz {kolske klupe, iz prvog razreda osnovne {kole
u Nevesiwu. Kasnije, {kolovawe ih je razdvajalo, ali je
”tajna veza” ostala da bi ih vezala za ceo `ivot. Danas,
sin Milan treba da magistrira na Ekonomskom fakultetu,
a k}erka Sawa zavr{ava me|unarodnu politiku na Fa-
kultetu politi~kih nauka. 

Najve}e profesionalno zadovoqstvo je {to refor-
me slu`bi bezbednosti nose i dobar udeo wegovog rada i
znawa.



informacionim sistemima. Kao prelazno re{ewe na regulisa-
wu svih pitawa, u skladu sa svetskim standardima i zahtevima,
ura|en je Pravilnik o bezbednosnim proverama koji je ve} stu-
pio na snagu i Nacrt uredbe o za{titi i klasifikovawu infor-
macija i podataka prema standardu Natoa. Ovo je jedan od pr-
vih koraka u prikqu~ewu Partnerstvu za mir.

Da bi zaposleni u dr`avnim institucijama imali pristup
klasifikovanim informacijama Natoa i da bi mogli da ih ko-
riste u radu, moraju imati sertifikat za rad sa poverqivim
informacijama i moraju biti
obave{teni o posledicama u
slu~aju nepo{tovawa procedu-
ra i primene mera za{tite.

Sertifikate }e davati
nadle`no dr`avno telo i tu ne-
ma automatizma u smislu oba-
vqawa funkcija, ve} sertifi-
kate dobijaju pojedinci na
osnovu provere slu`bi bezbed-
nosti i odluke nadle`nog dr-
`avnog tela.

Gra|ani sada imaju pravo
uvida u svoj eventualni do-
sije. Kakav je postupak za
ostvarivawe tog prava?
– Vojnobezbednosna agen-

cija stavi}e na raspolagawe
dosijee koje ima za gra|ane i
pripadnike Vojske kada o tome
bude donet odgovaraju}i zakon.
Naime, prema Zakonu o slu-
`bama bezbednosti, da bi do-
sijei bili stavqeni na uvid,
mora biti donet poseban za-
kon. VBA }e postupati po tom
zakonu.

Za dosijee koji su nastali posle stupawa na snagu Zakona o
slu`bama bezbednosti 2002. godine gra|ani se mogu obratiti
pisanim zahtevom VBA. Slu`ba je du`na da im u roku od 60 dana
odgovori. Ina~e, od stupawa Zakona na snagu do sada bilo je
12 takvih zahteva i svima je odgovoreno, ali }e za dosijee pre
2002. godine sigurno biti vi{e interesovawa.

Kako }e u praksi funkcionisati primene posebnih metoda
rada kada su u pitawu gra|ani? Ko tra`i wihovu primenu
i u kojim slu~ajevima, a ko }e davati odobrewa? Da li Na-
crt daje dobra re{ewa u tom pogledu i gde su eventualne
mawkavosti?
– Vojnobezbednosna agencija mo`e tra`iti primenu poseb-

nih metoda i sredstava iskqu~ivo za dela koja su joj zakonom da-
ta u nadle`nost i mo`e ih primewivati samo po odobrewu nad-
le`nog suda. Tu se misli na mere kojima se privremeno ograni-
~avaju qudska prava i slobode (na primer, nadzor telefonskih
i drugih sredstava op{tewa), {to predstavqa najosetqiviji deo
rada VBA. Zbog toga su zakonom predvi|ene procedure i rokovi
za primenu ovih sredstava, te strogi mehanizmi demokratske
kontrole, koju prvenstveno sprovodi Komisija za kontrolu slu-
`bi bezbednosti.

Predlog za primenu podnosi rukovodilac VBA. On je du`an
da u pisanom obliku obrazlo`i osnove sumwe i razloge zbog ko-
jih je neophodno da se te metode primene prema nekom licu. Pri-
bavqeni podaci dostavqaju se sudu koji daqe o wima odlu~uje.

U izradi Nacrta novog zakona bilo je dilema ko da odo-
brava primenu posebnih metoda i opredelili smo se da to budu
vrhovni sudovi dr`ava ~lanica. 

I prethodnim zakonom razdvojena je vojnopolicijska od

kontraobave{tajne delatnosti. S obzirom na prethodno
dugogodi{we iskustvo, kako to sada funkcioni{e?
– Nadle`nosti i zadaci VBA i vojne policije precizno su

definisani, a me|usobni odnosi regulisani su Uputstvom o me-
|usobnoj saradwi i obavezama.

Najposrednija saradwa ostvaruje se u oblasti otkrivawa
i spre~avawa kriminalne delatnosti i za{titi lica i objeka-
ta, a u okviru toga u suprotstavqawu terorizmu i subverzivnim

aktivnostima.
Vojnobezbednosna agencija

nadle`na je za najte`a krivi~-
na dela sa elementima organi-
zovanog kriminala, a vojna po-
licija za ostale oblike krimi-
nalne delatnosti. Po{to je to
te{ko odvojiti neophodna je
stalna saradwa i to od momen-
ta otkrivawa do same realiza-
cije.

Sli~na je situacija i kod za-
{tite lica i objekata. Vojna
policija je nadle`na za fizi~-
ku i tehni~ku za{titu, a VBA za
prikupqawe osetqivih podata-
ka o mogu}im vrstama i nosio-
cima ugro`avawa.

Dosada{we iskustvo poka-
zalo je da saradwa dobro funk-
cioni{e, s tim {to je i ovo
oblast koja zahteva daqe pro-
mene, prvenstveno u pravcu po-
ve}awa efikasnosti i boqe za-
{tite sistema odbrane.
Uspe{an rad podrazumeva i
opremqenost. Koliko ste zado-

voqni finansirawem i mogu}nostima za nabavku najnovije
opreme?
– Problemi koji prate finansirawe Vojske i Ministarst-

va odbrane karakteristi~ni su i za VBA. Bez obzira na to, u
okviru reformi slu`be ostvaren je zna~ajan napredak u opre-
mawu savremenim sredstvima specijalne operativne tehnike.
Me|utim, vrlo je te{ko i}i u korak sa moderno opremqenim
slu`bama i sredstvima koja vrlo brzo zastarevaju.

Kadrovska problematika? Ko mo`e da radi u VBA, kako te-
~e proces {kolovawa i usavr{avawa pripadnika slu`be?
– Kadar predstavqa najzna~ajniji resurs svake slu`be i

va`an segment reformi. U okviru toga najzna~ajnije promene su
u oblasti {kolovawa i usavr{avawa kadra. Slu`bi su sve ma-
we potrebni stru~waci sa op{te vojnim znawima i sve vi{e
specijalisti za pojedine oblasti. Zbog toga je veliki broj pri-
padnika slu`be zavr{io specijalisti~ke i poslediplomske stu-
dije na civilnim fakultetima.

Idu}i u pravcu evroatlantskih bezbednosnih integracija,
veliki broj pripadnika VBA zavr{io je kurseve stranih jezika,
od kojih dobar deo poseduje nivo standarda ”Stanag 2’’. Iz ove
kategorije znatan broj je zavr{io vi{e bezbednosne studije i
druge oblike usavr{avawa u inostranstvu.

Od po~etka reforme primqen je veliki broj mladih qudi,
koji sada ~ine oko 40 odsto ukupnog brojnog stawa VBA. Za pri-
jem u VBA postoje posebni kriterijumi koji podrazumevaju, pored
stru~nosti, obavezne lekarske preglede i psiholo{ka testira-
wa, poznavawe jednog od svetskih jezika, a kriterijume odobra-
va ministar odbrane. Mogu}nost prijema u VBA otvorena je za
kandidate iz VSCG i Ministarstva odbrane, ali i za lica iz
gra|anstva.
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POGIBIJE VOJNIKA?

– U okviru svojih nadle`nosti VBA ispitivala je sva-
ki nesre}ni slu~aj sa smrtnim posledicama u Vojsci. Ni u
jednom slu~aju samoubistava ili drugih pogibija nismo do-
{li do podataka da se radi o ubistvima ili nekim obli-
cima subverzivne delatnosti. U tim slu~ajevima vojna po-
licija je preduzimala predistra`ne radwe i o tome do-
stavqala podatke tu`iocu. Mi nemamo indicija da postoje
druga~iji motivi od onih do kojih se do{lo tokom istrage. 

I u slu~aju pogibije vojnika u Top~ideru tako|e smo
preduzeli mere iz svoje nadle`nosti, a vojna policija je
postupala po zahtevu istra`nog sudije. Ni u tom slu~aju
nismo do{li do podataka koji bi ukazivali da je neko iz
neprijateqskih ili drugih pobuda ubio vojnike, ili da je
uop{te neko tre}i ubio vojnike.

Ukoliko ve{ta~ewe u Nema~koj otkrije neke nove de-
taqe i ukoliko bude postojala potreba Slu`ba }e se an-
ga`ovati u okviru svojih nadle`nosti. Ja bih li~no voleo
da se taj slu~aj u potpunosti razjasni.
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Imaju}i u vidu nove rizike i pretwe, ~emu je sistem od-
brane najizlo`eniji? Koji na{i problemi ostaju i da li
su pojedine jedinice ili garnizoni posebno ugro`eni?
– Strategija odbrane dr`avne zajednice Srbija i Crna

Gora definisala je vojne i nevojne pretwe bezbednosti od kojih
su neke aktuelne a neke potencijalne. Na{a pa`wa je usmerena
na otkrivawe, otklawawe i spre~avawe mogu}e teroristi~ke
delatnosti prema jedinicama koje se nalaze u Kopnenoj zoni
bezbednosti, jer su one potencijalno najugro`eniji deo sistema
odbrane.

Posebnu pa`wu svakako zaslu`uju najte`a krivi~na dela sa ele-
mentima organizovanog kriminala, a koji su posledica nedovoqno iz-
gra|enih mehanizama prevencije. Postoje ozbiqne indicije da su po-
jedini pripadnici Ministarstva odbrane i VSCG postupali nezako-
nito, ~ime je naneta {teta i ozbiqno naru{en ugled i Ministarstva
i Vojske. VBA je u okviru svojih nadle`nosti preduzela i preduzima
mere na razja{wavawu tih slu~ajeva.

U suprotstavqawu opasnostima neophodna je saradwa.
Ima li je dovoqno i koliko ste zadovoqni stepenom sa-
radwe sa slu`bama bezbednosti dr`avne zajednice i dr-
`ava ~lanica?
– Ve} je re~eno da nemamo telo koje bi obavqalo najele-

mentarniju koordinaciju rada slu`bi, {to bi pove}alo wihovu
racionalizaciju i efikasnost. Bez obzira na taj nedostatak,
postoji dobra saradwa izme|u slu`bi, prvenstveno zato {to su
one svesne neophodnosti saradwe. Za VBA posebno je zna~ajna
dobra saradwa sa Bezbednosno-informativnom agencijom Re-
publike Srbije i Agencijom za nacionalnu bezbednost Republi-
ke Crne Gore.

A saradwa i stepen raz-
mene podataka sa stranim
slu`bama?
– Saradwa sa obave{taj-

no-bezbednosnim slu`bama
drugih zemaqa i me|unarodnih
organizacija regulisana je Za-
konom o slu`bama bezbednosti
i konkretizovana podzakonskim
aktima. Mogu da ka`em da smo
uspostavili kontakte skoro sa
svim slu`bama u regionu i svim
relevantnim evropskim i svet-
skim slu`bama.

Prvi kontakti odnosili
su se na razmenu iskustava o
na~inima reforme slu`be
bezbednosti, da bi kasnije
prerasli u ravnopravne
partnerske odnose.

Terorizam i organizova-
ni kriminal imaju karakter
regionalne i globalne pret-
we, zbog toga i suprotstavqa-
we ne mo`e biti samo na na-
cionalnom nivou. Usposta-
vqawe dobre saradwe sa slu`bama drugih zemaqa jedan je od
uslova ukqu~ivawa u evroatlantske bezbednosne integracije.

I na kraju, koliko smo bezbedni? Kao sistem odbrane i
pojedinci?

– Tokom posledwih godina,
kao posledica oru`anih suko-
ba na ovim prostorima, tero-
rizma na Kosovu i Metohiji i
drugih teroristi~kih akata u
svetu, te sve slo`enijih oblika
te{kog kriminala, kod velikog
broja qudi razvijeno je ose}a-
we nesigurnosti i opasnosti.

Vojnobezbednosna agencija,
kao i druge slu`be unutra{we
bezbednosti dr`ava ~lanica,
dolazi do vrlo osetqivih poda-
taka o mogu}nostima ugro`ava-
wa sistema odbrane dr`avne
zajednice i drugih vrednosti dr-
`avne zajednice i dr`ava ~la-
nica. Na osnovu ovih podataka
preduzimaju se mere preventiv-
nog spre~avawa.

Pored toga, za ukupnu bez-
bednost dr`avne zajednice i dr-
`ava ~lanica, ali i wenih gra-
|ana, neophodan je veliki broj
preventivnih mera koje preduzi-
maju ostali elementi sistema
bezbednosti, ukqu~uju}i i poje-

dince. Dakle, bezbedni smo onoliko koliko smo aktivni na otkla-
wawu opasnosti, svako u svom delokrugu.

Radenko MUTAVXI]
Snimio Zvonko PERGE

HA[KI OPTU@ENICI
Od dono{ewa Zakona o saradwi sa Ha{kim tribuna-

lom u Ministarstvu odbrane i VSCG razra|eni su meha-
nizmi, nadle`nosti i odgovornosti za tu saradwu. Izme|u
ostalog, svaki stare{ina odgovoran je da se u objektu koji
je u wegovoj ingerenciji ne kriju optu`ena lica. 

Nadle`nost VBA je da utvrdi da li to neko radi taj-
no, ta~nije da li u vojnim objetima prikrivaju optu`ene
ili im pru`aju bilo kakvu vrstu podr{ke. U aprilu
2003. godine, po nare|ewu tada{weg ministra odbra-
ne, sprovedena je detaqna istraga i nije se do{lo ne
samo do podataka, nego ni do bilo kakvih indicija da se
u vojnim objektima kriju optu`eni, a ni do toga da su
pripadnici Vojske na bilo koji na~in ukqu~eni u wihovo
skrivawe.

Od 2003. do sada bilo je mnogo iznenadnih kontrola
vojnih objekata i nema indikativnih podataka. Vr{ene su i
kontrole na osnovu podataka dobijenih od raznih struktu-
ra, koji ni u jednom slu~aju nisu potvr|eni. Zato tvrdimo da
se niko od ha{kih optu`enika ne krije u vojnim objektima i
da pripadnici Vojske nisu ukqu~eni u wihovo prikrivawe. 

Napomiwem da penzionisani oficiri nisu vi{e u nad-
le`nosti VBA, ali u na{em radu nismo do{li do podataka
da je neko od wih ukqu~en u skrivawe ha{kih optu`enika.


